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'Vinn flygturer
•eller biljetter 
till VM-93I 
isegelflygning
'VM i segelflygning arrange- 
iras i Borlänge den 12—27 ju- 
Ili. FFV Aerotech är en av

I juni får FFV Aerotech 
ny informationschef

tsponsorerna, vilket medför
ovissa förmåner. Bland annat 
far FFV Aerotech två se- 

igelflygturer vid valfri tid
punkt eller under VM-93. 
Dessutom 20 fribiljetter till 
tävlingarna.

Nu får alla anställda, som 
känner sig intresserade och 
motiverade, chansen att del
ta i utlottningen av flygturer 

•och fribiljetter. Skicka in 
namn, arbetsplats och tele
fonnummer samt hemadress 
och telefon till Anne Allard, 
P07 i Arboga eller Lennart 
Bladh, P08 i Linköping.

Berätta om du är intres
serad av flygtur, fribiljett, el
ler om du vill tävla om båda. 
Du kan bara vinna ett av al
ternativen. Skulle du vinna 
en flygtur vill vi även veta 
om du tänker utnyttja möj
ligheten under VM-93 eller 
spara den till ett annat till
fälle. Och du, vi vill ha din 
”lottsedel” senast 24 maj!

Anne och Lennart

Apropå national
ekonomi
"Världens förste nationaleko
nom var Christofler Colum- 
bus. När han åkte, visste han 
inte vart han skulle. När han 
kom fram, visste han inte var 
han var. När han kom hem, 
hyllades han som en hjälte och 
alltsammans betalades med 
skattemedel.’

Den första juni får FFV Aerotech en ny informationschef. Bengt 
Nilsson, som under en längre tid varit informationschef, har det senas
te dryga året arbetat deltid och även varit kommunalt engagerad. Nu 
kommer Bengt att trappa ned sitt arbete inom FFV Aerotech ytterli
gare. Han efterträds av Anders Annerfalk, som i dag arbetar med in
formation inom NUTEK. Bengt kommer framledes att stå till Anders 
förfogande.

sid 8



En informationschef 
skall klara det mesta 
utan att förvänta sig 
något annat än kritik

Anders Annerfalk har tackat ja till jobbet som 
ny informationschef vid FFV Aerotech AB 
och börjar sitt arbete 1 juni. En presentation av 
människan bakom titeln finner ni på sista si
dan i det här Aerogrammet.

Men vad spelar egentligen informationsche
fen för roll, och behövs verkligen en sådan per
son i företaget?, frågar jag VD Jan Eiborn.

— Inför den här tillsättning
en har vi haft anledning att 
fundera igenom frågan och 
svaret är obetingat ja, säger 
Jan. FFV Aerotech behöver 
en informationschef.

Vi talar om en mycket 
speciell och ofta ganska 
otacksam roll, påpekar han. 
Ansvaret för och arbetet in
om det breda område som 
fäller under begreppet infor
mation kräver inte så litet 
”stryktålighet”.

Utsatt roll
Informationschefer omges 

av höga förväntningar och får 
sällan beröm. De förutsätts 
klara det mesta, och det de 
gör skall alltid fungera. Men 
om något klickar så knackar 
kritiken genast på dörren.

Det är bland annat detta som 
gör rollen så utsatt, avrundar 
Jan en något trubbig men in
te helt osann bild av denna 
yrkesroll.

Inom företaget fungerar 
informationschefen i första 
hand som konsult och service 
instans. Det må sedan gälla 
frågor om policy, massmedia
kontakter, kanalisering av in
formation ut i organisatio
nen, broschyrer, mässor och 
en mängd annat.

Riktig bild
Information omfattar företa
gets inre och yttre världar, 
som sinsemellan har många 
beröringspunkter. Det finns 
emellertid även klara gräns
linjer mellan intern och ex
tern information. I förhållan

de till den yttre världen spe
lar informationschefen en 
framträdande roll.

— Vi vill att vår omvärld 
skall en fa korrekt uppfatt
ning om FFV Aerotech AB. 
Företaget vinner inga poäng 
på an ge glättade bilder av 
verkligheten men förlorar än
nu mer varje gång en alltför 
negativ bild sprids, menar

I media är information en 
färskvara, och det är alltid 
svårt att i efterhand rätta till 
eventuellt felaktiga uppgifter.

En förespråkare
Från sin position i företagets 
ledning kan informations
chefen hålla samman helhets
bilden av företaget och kana
lisera den vidare till rätt mot
tagare, vid rätt tidpunkt och 
med rätt innehåll.

— Det är viktigt att en 
förespråkare för vår gemen
samma talan mot media och 
omvärlden i övrigt vid varje 
enskilt tillfälle så att inte bil
den av företaget splittras, be
tonar Jan.

Detta gäller oavsett infor
mationen handlar om all
männa presentationer, order, 
investeringar, bokslut, inter

na eller externa problem.
Denne förespråkare behö

ver emellertid inte nödvän
digtvis vara informationsche
fen.

Däremot är informations
chefen den som bäst känner 
till mediernas behov och för
står deras sätt att arbeta och 
tänka i varje situation.

Nya spelregler
— När vi enligt planerna 
blir publika kommer det att i 

i ställas nya krav på vår externa 
information. Fondbörsen har 

: klan uttalade regler om hur 
man skall hantera så kallad 
kursdrivande information, 
säger Jan.

Normalt sett kommer 
; FFV Aerotechs verksam- 
i het, som omfattar en mindre 

del av CELSius-koncernen, 
inte att inverka i någon 
nämnvärd omfattning. Men i 
samband med alla stora affä
rer, av positiv eller negativ 
karaktär, som kan påverka | 
börskursen måste vi ovillkor
ligen hålla oss till spelregler
na, konstaterar han.

Enligt Jan blir det i första ■ 
hand informationschefens ' 
uppgift att styra företagets in- ' 
formation enligt de gällande I

bestämmelserna.

Positiv känsla
Företag som rätt förstår att 
använda sina kontakter med 
media kan ofta skapa något 
positivt av detta och göra det 
till en värdefull resurs, enligt 
Jan. FFV Aerotech har fort
farande en del ogjort på den 
punkten, medger han.

— Folk i allmänhet, även 
våra egna anställda, faster 
större trovärdighet vid exter
na än interna media. Det gäl
ler framför allt det som sägs 
och skrivs i radio, TV och 
rikspress.

Även i de fall en intern 
tidning ger samma bild som 
externa media, måste vi ac
ceptera detta som ett faktum, 
menar han. Det fungerar 
dessutom som god PR och 
ger de anställda en positiv 
känsla att fa höra och läsa om 
sitt eget företag i media. 
Företaget behöver alltså en 
informationschef för att sam
ordna och utveckla vår inter
na och externa information, 
avslutar Jan.

Anne Allard



KURSER

En kws som garanterar kunderna
kwBitet

112 och -102, IPC-700 B.J- 
STD-001 och Mil HDBK 
2000. Dessutom tillämpas 
kvalitetsstandard ISO 9000.

Med en sådan auktorisa- 
tion kommer FAMTES med
lemmar att i framtiden kun
na ge sina kunder garanti för

Växande behov
— Ett av föreningens mål är 
att värna om kompetens och 
kvalitetstänkande inom det

Minimikrav
Nya marknader lockar tyvärr 
ofta ”lycksökare” utan kun-

här området, säger han.
I takt med att antalet mo

biltelefoner ökar i Sverige, 
har även behovet av service 
och underhåll vuxit. Exempel 
på detta är statistik som 
Televerket utfört senaste 
åren, och som påvisar att 40 
procent av alla mobiltelefo
ner i bruk är behäftade med 
minst ett gravt fel, påpekar 
Ingvar Nilsson.

Många är intresserade av 
att ta för sig av de möjlighe
ter som öppnas, men långt 
ifrån alla är lämpade att göra 
det.

För två år sedan bildades 
Föreningen Auktoriserad 
MobilTElefonService, FAM
TES. Medlemmarna kom
mer från företag i Sverige 
som bland annat arbetar med 
service på mobiltelefoner. 
Omkring 30 företag är i dag 
knutna till föreningen, berät
tar Ingvar Nilsson från Höör 
som är egen företagare och 
sitter i FAMTES styrelse. 
Tillsammans med fem andra 
medlemmar var han själv bå
de deltagare och kursutvärde-

I april arrangerade FFV Aerotech i Arboga en 
pilotkurs i ytmontering för underhåll och repa
ration på mobiltelefoner. Deltagare gjorde en 
djupdykning i dessa komprimerade paket som 
innehåller både dator, kommunikationsradio 
och tangentbord. Ett svettigt och nyttigt ”pill- 
göra” i en miniatyrvärld.

Efter utvärdering och justering av program
met följer ytterligare fem kurser, som blir ett av 
inträdeskraven för medlemmar i FAMTES.

och antal år i yrket, berättar 
Ingvar Nilsson.

Kundens garanti
Han talar alltså om en form 
av certifiering eller auktorisa- 
tion för FAMTES medlem
mar, där även den aktuella 
kursen ingår som en del. Den 
ger bland annat referenser till 
en rad svenska och interna
tionella normer och standar
der. Några av de som till vissa 
delar tillämpas under kursen

kompetenta företag.

Gott betyg åt alla
Karl-Gunnar Karlsson och 
Anders Lersäther från TEK
NIKUTBILDNING vid FFV 
Aerotech är kursledare. 
Efter två dagar var båda posi
tivt överraskade över den hö
ga kunskapsnivå deltagarna 
visade prov pä.

— Det märks tydligt an 
vi har att göra med männis
kor som känner starkt ansvar

å mobiltelefonservice

«Sr II, fcfc ,a,„U Fr , IIM™ Aiidm Göuboirg, Torbjörn
OM„m HeUiu.bm &Z“" lärarr. Framfi,
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Det tväraste och mest intres
santa är att jobba med kom
ponenter som har många an
slutningar. tycker deltagarna. 
Här ger sig Ingvar Nilsson pä 
komponenterna  på kretskortet 
med lödkolven.

skap men med näsa for snab
ba pengar. De lurar aningslö
sa kunder att betala dyrt for 
undermåliga tjänster, och 
kan samtidigt förstöra ryktet 
även för seriöst arbetande fö
retag. Därför gäller det att 
skilja agnarna frän vetet.

— Vårt sätt att ta oss an 
problemet var att bilda före
ningen FAMTES, som ställer 
särskilda kvalitetskrav på sina 
medlemmar. Till exempel 
minimikrav pä instrumente
ring, kompetens, utbildning

för sitt yrkeskunnande, me
nar Kalle.

Han och Anders koncent
rerade de tre kursdagarna 
hek kring de detaljer som 
deltagarna dagligen arbetar 
med. Halva tiden ägnades åt 
kretskorten och reparation 
med demontering och mon
tering av kretsar. Den andra 
halvan ägnades åt prov och 
bedömning av resultaten.

— Så här långt har kur
sen varit alldeles ypperlig, 
tyckte Ingvar Nilsson avslut
ningsvis.

Text och foto:
Anne Allard



ROBOTUNDERHALL
Robotunderhåll med RodaNy

Ny databas öppnar nya pers^Hiv
RodaNy är det nya in
formationssystem för 
robotunderhåll som 
tagits fram och upp
dateras av Robotav
delningen i Arboga. 
Arbetet finansieras i 
huvudsak av Försva
rets Materielverk 
och FFV Aerotech.

Före påsk leverera
de FFV Aerotech 
nya databaser för ro
botar 71 och 04 till 
FMV. Nya databaser 
för robotar 15F och 
75 var klara redan i 
december.

/
' I cn beskrivning som gjordes 

när beslutet om nyutveckling 
fattades står bland annat att 
läsa följande.

RodaNy är ett effektivt, 
enhetligt och utbyggbart in
formationssystem skapat spe
ciellt för robotunderhåll.

Informationen samman
ställs från ett stort antal tester 
och åtgärder på robotmateri- 
el. Med data strukturerade 
kring individbegrepp, mate- 
rielstruktur, mätdata och åt
gärder kan tekniska underlag 
snabbt och enkelt skapas från 
databasen.

Med RodaNy försvinner 
det tidsödande manuella sö
kandet. Det blir lika lätt att 
ta fram statistik för till exem
pel en viss utbytesenhet som 
information kring modifie- 
ringslägen.

Höll inte måtten
Redan 1991 stod det klart att 
den gamla databasen inte 
längre höll måtten, berättar 
Stig Hjulström chef för 
Stations- och beväpnings- 
sektionen, FMV:FuhBV.

Han deltog vid marslevc- 
ransen i Arboga och fick cn

Sr/£ Hjulström från FMV:FuhBVfar en första presentation av databas RodaNy i ord och bild. Det är "databasen "själv Jan Andersson 
t v och projektledaren Gert Cajvall t h som lotsar honom fram bland finesserna.

demonstration av tillämp
ning och grafisk presentation 
med hjälp av RodaNy.

— Det gamla systemet 
har blivit ohanterligt, och det 
blir allt svårare att inom rim
lig tid fa ut begärda uppgif
ter. Vi insåg att det måste er
sättas av ett modernt system 
med större resurser.

Snabbt och enkelt
Utgångspunkt för kraven på 
en ny databas var att skapa 
ett lätthanterligt och flexibelt 
system med kapacitet för att 
ta fram djupare och säkrare 
analyser än med det gamla. 
Detta har man nu också fått, 
enligt Stig Hjulström.

Systemet disponeras av 
FFV Aerotech för arbetet 
med uppföljning av robotin
divider och -apparater och 
innebär cn betydande ratio
nalisering.

— Själva har vi möjlighet 
att begära utdata kring robot- 
populationen och snabbt fa 
fram de uppgifter vi söker. 
Systemet kommer att vara till 
nytta även för planering av 
framtida behov och vid nyan
skaffning, tillägger han.

Dyra smällar
Nya data matas kontinuerligt 
in i systemet från de regel
bundna tester som görs vid 
Robotavdelningen. Gert ■ 
Cajvall, som är projektledare , 
för RodaNy, jämför situatio
nen i Sverige med den i USA.

— Där har de så många 
robotar att de kan bränna av 
ett par för att på det sättet 
testa funktionerna. Med våra 
begränsade resurser har vi in
te råd att gå till väga på sam
ma sätt.

Här gäller i första hand re
gelbundet underhåll och tes

ter för att till exempel fast
ställa funktion, klarlägga 
eventuella felutfall i popula- 
tionen och ta reda på om och 
hur robotarna påverkas un
der förrådsförvaring.

Nyckelordet trend
Behovet av att ytterligare föl
ja upp och sammanställa data 
från dessa tester i cn och sam
ma bas har funnits länge. 
Framför allt är det värdefullt 
att på det sättet kunna följa 
trender för att snabbt sätta in 
åtgärder och modifieringar, 
förklarar Gert.

På sikt kan handläggarna 
mycket enkelt knappa in och 
hämta ut data om alla test 
och därmed följa utveckling
en år från år ända ned på 
komponentnivå.

— Detta besparar oss och | 
kunden ett omfattande pap- i 
persarbctc, som hittills har . 

föregått våra uppföljnings
möten varje halvår, säger

Nya vägar
— Våra tekniker ser även 
möjligheter att plocka in fler 
finesser och utöka det nuva
rande systemet till att omfat
ta mycket mer.

I första hand lockar tan
ken på att driva utvecklingen 
vidare inom företaget. Sys
temet kan mycket väl anpas
sas till andra områden om in
tresse finns, säger Gert till sist 
och nämner motmedel som 
ett exempel.

Text: Anne Allard 
Foto: Reinhold Carlsson



ORDER
Snabba ryck när Flygplan gör reservmagasin för molmedel:

Två veckor från beställning till leverans
Det finns telefonsamtal och telefonsamtal. Vis
sa samtal glömmer man inte i första taget. Ro
ger Hahn, som arbetar med transportflygplan 
inom avdelning Flygplans tekniksektion, fick 
ett sådant samtal i slutet av januari.

Han minns ännu - tre måna
der efter samtalet - hur repli
kerna föll.

Mats Johansson, på 
FMV:s flygplanbyrå ringer 
sent en onsdagseftermiddag 
och undrar om Roger kan 
gissa var han är.

En svår gissning. I Cali- 
fornien, upplyser Mats, och 
berättar att han just nu arbe
tar med motmedelsmodifie- 
ring till Herculesplanet. Allt 
är löst, utom en sak - förva
ring av reservmagasin. Roger 
far frågan om avdelning 
Flygplan kan hjälpa till och 
lösa det problemet.

Visst, svarar Roger. På 14 
dagar, undrar Mats. Inga 
problem, replikerar Roger.

Det underlag Roger har 
för att beräkna pris är inte 
särskilt fylligt. Redan samma 
dag är han i kontakt med så
väl konstruktions- som pro

duktionsenheten for att för
bereda dem på att ett snabbt 
arbete väntar.

Dagen därpå får Roger 
underlag och på fredagen 
åker han tillsammans med 
några kolleger till Såtcnäs för 
att på plats studera Her- 
culcsplanet och fundera på 
lösningar av problemet.

Stationära magasin
Det är enbart det svenska 
flygvapnet som vill ha en sta
tionär placering av reservma
gasinen för motmcdel. öv
riga operatörer som använder 
Hcrculesflygplanct lastar in 
reservmagasinen där det finns 
plats. Så vill nu inte flygvap
net ha det, och därför får av
delning Flygplan frågan om 
de mycket snabbt kan ordna 
hyllor för reservmagasinen. 
Inom loppet av fjorton dagar 
skall Roger Hahn och hans

Peter Jonsson och Roger Hahn 84 sekunder före granskning.

kollegor konstruera, tillverka 
och installera de hyllor där 
reservmagasinen ska förvaras. 
Det är snabbt jobbat!

I dag säger Roger att han 
aldrig var orolig for att avdel
ningen inte skulle klara job
bet. Alla har ställt upp till 
mer än hundra procent, me-

telefonsamtalet har installa
tion ägt rum och granskning 
genomförs - utan en anmärk
ning. Att installationen i det 
andra flygplanet drar ut på ti

nar han, och det har varit 
viktigt.

Under konstruktionsfåsen 
- om man kan prata om så
dan när tillverkningen redan 
är i gång samtidigt som rit
ningar färdigställs - går un
derlag på telefax mellan av
delningen och flygplanstill- 
verkaren Lockheed i Cali- 
fornien.

Fjorton dagar efter första

/ bakre delen av lastutrymmet 
där rampen delar sig har vi pä 
båda sidor klämt in några hyl
lor där reservfacklorna skall 
förvaras. Om någon av en 
händelse skulle tycka att det ser 
trångt ut skall ni veta att vi 
hade fiera millimeter till godo, 
berättar Roger Hahn. (r v) 
Här ser man förvaring av två 
remsmagasin. Placeringen är 
ovan/br lastmästarens stol. 
Mitt emot på andra sidan last
utrymmet finns en liknande 
remsmagasinsjorvaring. (t h)

den kan inte avdelning Flyg
plan lastas för, den kom inte 
hem från USA i tid och är in
te åter i Sverige förrän drygt 
fjorton dagar efter beställ
ning.

Alla är nöjda
Nu. så här några månader ef
teråt. är Roger Hahn nöjd 
med det arbete de gjort. Och 
det är även kunden. Från 
flottiljen har de bara hön po
sitiva omdömen.

Nu ska arbetet utvärderas 
och eventuellt kommer några 
fler beställningar.

Avslutningsvis vill Roger 
gärna framhäva det goda lag
arbetet inom avdelningen, 
förutan det hade man aldrig 
lyckats bli klar i tid. Åke 
VCistedt och Peter Jonsson på 
Konstkvktion och plätsla- 
garna i C-hallen. skall ha en 
extra eloge, avslutar Roger.



CELSIUS BORSINTRODUKTION

AKTIEVÄRBE
en fråga om framtidsh
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STOCKHOLMSBÖRSEN

som den mer eller mindre va
rit under mer än tio års tid.

serna raskt med över 20 pro
cent, tack vare att svenska ex
portvaror därmed blev billi
gare - eller vinsterna högre 
för de företag som kan sälja 
utan an sänka priserna.

Kurserna har fortsatt upp
åt med tio procent i år, och 
de flesta är nu ense om att 
både det här årets och nästa 
års vinstökningar räknats in i 
dagens aktiepriser. Med en 
av börsens favoritord betyder 
det an de kommande årens 
väntade vinstlyft är diskonte-

börsnedgångar, men så blev 
det inte den här gången. I 
stället steg världens börser 
starkt, i Sverige med hela sju 
procent på en dag. Höstens 
nedgång i kurserna hade dis
konterat (räknat in) ett värre 
krig än vad der nu såg ut att 
bli och i stället, just det, dis
konterades, ett snabbt krigs
slut.

Vilket p/c-tal som är det 
rätta beror också på vilken 
bransch det är fråga om. På 
80-talet tjänade bankerna 
stora pengar men värderades 
bara till sex, sju gånger års
vinsten. I efterhand var detta 
klokt, men bedömningen var 
att bankerna inte skulle kun
na hålla de vinster de hade 
då, även om det då inte var 
någon som kunde förutse att 
det skulle gå som det nu har 
gjort.

Astra har under många år 
betalats i 25-30 gånger års
vinsten. Det är mycket högt, 
även jämfört med alla andra 
noterade läkemedelsbolag i 
världen, men bygger på tron 
att Astra under många år 
framöver kan fortsätta att 
förbättra sitt resultat med 30- 
40 procent per år. Farhågor 
att världens läkemedelsbolag 
står inför tuffare tider, med 
hårdare priskontroll, har lett 
till att bolagens aktier i vissa 
fall fallit rejält. Även Astra- 
kursen har under senare tid 
fått känna av detta och aktien 
är inte längre den kursraket 

Substans
Börsens intresse för substans 
falnade snabbt - fastighetsak- 
tierna föll faktiskt innan fi
nanskraschen började (en rik
tig diskontering skulle det vi
sa sig). Aktierna i bygg- Och 
fastighetsbolag, finans- och

Förmögenhet
För aktier med så hög värde
ring som läkemedelsbolag 
räcker det med en liten 
minskning i framtidstron för 
att kursen skall falla.

Under 1980-talet blev det 
alltmer populärt att titta på 
ett företags förmögenhet, 
som på börssvenska kallas för ( 
substans.

Fastighetsbolagen värdera
des upp, liksom snart sagt 
varje bolag som hade hus 
med ett högre värde än de var 
bokförda till.

Så kom finanskraschen, 
som gav fastighetskraschen, 
som gav bankkraschen, som 
inte är över än.

Bättre resultat
I tron att svensk industri 
snabbt skall kunna förbättra 
sina i dag usla resultat värde
ras nu t ex verkstadsföretagen 
långt högre än vad dagens 
vinster motiverar. Många 
stora bolag som Volvo, SKF, 
SSAB, Stora och Avesta 
Sheffields går med förlust i 
dag men värderas ändå högt 
av börsen.

Efter frisläppandet av den 
svenska kronan steg börskur

Förväntningar
Börsen älskar att diskontera. 
Efter som börskurserna till 
stor del bygger på förvänt
ningar är detta också logiskt, 
men uttrycken kan bli väldigt 
märkliga emellanåt.

Ett exempel är när FN- 
styrkorna gick in i Kuwait i 
januari 1991. När Irak inva
derade Kuwait i augusti 1990 
föll världens börser och stäm
ningen förblev sådan under 
hösten. I Sverige späddes des
sa dessutom på av att finans
krisen började.

Allmänt var bedömningen 
att ett krigsutbrott, som FNs 
intåg var, alltid leder till 

Rätt kurs
Vad är då rätt börskurs?

Den som svarar rätt på det 
blir rik. Till syvende og sidst 
är det tro och förhoppningar 
det handlar om, men några 
tumregler är ändå bra att ha.

Ett mätsätt är p/e-tal, som 
står för price/earning, dvs 
priset i förhållande till för
tjänsten, och helt enkelt visar 
hur många gånger vinsten 
per aktie som börskursen 
motsvarar. Ett företag som 
tjänar tio kronor per aktie 
och har en börskurs på 100 
har alltså en p/e-tal 10.

Vinsten per aktie beräknas 
i regel efter 30 procents 
schablonskatt. Bolagens verk
liga skatt kan dock vara både 
högre och lägre — men för en
kelhetens skull används en 
schablon på 30 procent.

Hur värderas en aktie — och vad är det som gör att börskurserna varierar. 
Dessa frågor behandlar journalisten Bengt Carlsson i sin tredje artikel i 
serien om börs- och aktiefrågor.

Värdet på en aktie knyts till allra största del till förväntningar om 
framtida vinster. Ju högre vinsttillväxt, desto högre värde. Men liksom 
all värdering bygger den på antaganden, förhoppningar och prognoser 

/ där det inte finns några givna svar. Och som i de flesta andra fall i livet 
så är det enda som är givet att verkligheten aldrig blir som prognosen. 
Likaväl behövs bedömningarna.

Det finns i dag flera modeller eller formler för att räkna fram ett 
aktiepris, men oavsett vilken modell man väljer, så är det den förväntade 
framtida vinstutvecklingen som är avgörande.
Hur långt i förväg kan då 
börsen räkna in framtida re
sultat? En tumregel är att 
börsen ligger ett till ett och 
ett halvt år före konjunktu
ren. Det betyder att kurserna 
börjar gå ned mitt under en 
högkonjunktur om vinsterna 
tros minska under de när
maste åren.

Efter årsskiftena 1991, 
1992 och 1993 har börsen 
trott på en snar förbättring av 
konjunkturen och kurserna 
har under de första månader
na varje år dragit iväg uppåt. 
Men förgäves, verkligheten 
har blivit dystrare än börsens 
prognoser och kurserna har 
fallit tillbaka. Så har dock in
te skett i år.
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försäkringsbolag samt banker 
föll snabbt.

Visserligen har fastighets- 
och försäkringsaktier åter
hämtat sig något, efter en pe
riod i höstas när ingen ville ta 
i dem med tång, vilket även 
gällde för bra och stabila bo
lag. Men det är nog mest 

: riskbenägna spekulanter som 
•vågat sig på fastighetsaktier.

iFramtida vinster
INu är det framtida vinster, 
celler förhoppningar om såda- 
nna som gäller.

Företagets förmögenhet 
Hiar ändå betydelse när ert bo- 
llag skall värderas. Enligt en 
sskola, som bl a används i 
Affärsvärlden, hos flera fond- 
ktommissionärer och banker, 
kan ett företag värderas till 
sått egna kapital om det når 
c:tt avkastningsmål. Om före- 
t:agct har en lägre avkastning 
sikall aktien värderas lägre än 
diet egna kapitalet eller tvärt- 
o»m.

Avkastning
V/ad avkastningsmålet skall 

vara far placeraren själv be
stämma. Kort sagt skall för- 
räntningen av det egna kapi
talet (som består av aktieka
pitalet, reserver och gamla 
vinster) vara den ränta som 
kan nås på en riskfri place
ring, där oftast räntan på en 
statsobligation används, plus 
en riskpremie - eftersom ak
tier inte är riskfria.

Om räntan är tio procent 
brukar avkastningmålet ligga 
kring 12-13 procent. Högre 
for bolag som bedöms vara 
mer riskfyllda och kanske 
lägre for säkra.

När räntan faller sänks 
därfbr avkastningskravet på 
aktierna. Lägre avksatnings- 
krav betyder att fler aktier 
blir “billiga” och därfbr ger 
lägre ränta oftast stigande ak
tiekurser. Dessutom gynnas 
företagen ofta av lägre ränta, 
eftersom deras egna lån blir 
billigare och av att dc, liksom 
kanske deras kunder, börjar 
investera. Därav debatten om 
att räntorna i Sverige måste 
ned.

Test Systems utvöderar AITEST

Systemet som lär sig 
ställa feldiagnos på JAS
Ett datorbaserat system för kvalitetsförbätt
ring med förmåga att lära sig av tidigare erfa
renheter och därmed kontinuerligt förbättra 
sin feldiagnos.

Så kan man beskriva AITEST som nu, på 
uppdrag av Försvarets Materielverk, ge
nomgår slutlig utvärdering hos FFV Test 
Systems AB.

Om detta skriver NU i Flygvapnet bland 
annat följande i sitt aprilnummer.
Målet är att systemet skall 
användas av den personal 
som ansvarar för flygplans- 
systemet JAS 39 Gripens 
underhåll. Tanken är att 
programvaran AITEST 
skall effektivisera felsök
ningen i de komplicerade 
delsystem som Gripen är 
uppbyggt av. Det skall dess
utom snabbt och effektivt 
återmata värdefull informa
tion om feltyper och fel
frekvens.

AITEST har redan ge
nomgått en intensiv period 
av utvärdering. Det har 
valts ut som ett av fa Al-ba- 
serade (AI = Artificiell In
telligens) feldiagnossystem 
som kan hantera de komp
lexa elektroniksystemen i 
Gripen.

Modell
Förutom att Saab Mili- 
tary Aircraft redan har 
provat programmet och

byggt cn utvärderingsmo
dell, kommer FFV Test 
Systems ingenjörer att göra 
en ytterligare modell av ett 
av flygplanets mer komp
lexa system.

Drar sig till minnes 
Systemet är baserat på 
mycket komplicerade mate
matiska modeller och algo
ritmer, som ger programva
ran dess möjligheter att 
komma ihåg och lära sig av 
tidigare erfarenheter fran fel 
den funnit.

Med den nya modellen 
av testobjekten, program
mets generella algoritmer 
och med den insamlade 
kunskapen i bagaget kom
mer systemet att snabbt 
kunna felsöka på komplice
rade system med ett mini
mum av personella insatser. 
Slutresultatet blir högre 
kvalitet och driftsäkerhet 
till lägre kostnad.

1000:e flygningen 
med Jas 39 Gripen
Den 21 april genomförde 
Jas 39 Gripen sin 1000:e 
provflygning. Pilot var 
provflygare Clas Jensen.

Flygningen innebär att 
inplanerad utprovningtakt 
för första kvartalet 1993 har 
innehållits med marginal.

De uppnådda resultaten 
i utprovningsprogrammet 
är positiva och i många fall 
har Gripens prestanda över- 
träfiåt specifikationen. Sto
ra delar av grundflygplan- 
systemet är fardigutprovat 
och den fortsatta flvgut- 
provningen inriktas på för
fining av flyg- och system
egenskaperna och på de tak
tiska tillämpningarna.

Hela flygcnveloppcn i 
fart och höjd är utprovad. 
Flygning med normal maxi

mal anfållsvinkcl (alfa 26 ) 
har genomförts liksom prov 
med maximal lastfaktor 
(9g). Prov med samtliga va
penalternativ som är aktuel
la vid introduktionen av 
JAS 39 Gripen i Flygvapnet 
har genomförts.

Under 1996 påbörjas ut- 
provningen av den tvåsitsi
ga JAS39B.

Leverans av det första se- 
ricflygplanet. 39.102. till 
Flygvapnet sker under som
maren 1993.
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FFV Aerotech ingår 
Celsiuskoncernen

Anders efterträder Bengt 
som informationschef

Det är ingen större överdrift att påstå 
att i Anders Annerfalk finns alla poj
kars dröm om flyg inkarnerad. 
Fascination och lockelse av flyg har all
tid funnits — allt sedan pojkåren.
Flyg har varit en central punkt i 
Anders liv, och mer skall det bli. I bör
jan av juni tillträder Anders befatt
ningen som informationschef för FFV 
Aerotech.
Jag träffar Anders på hans nuvarande arbetsplats, 
Närings- och teknikutvecklingsverket, NUTEK. 
Från kontorsfönstret på nionde våningen har FFV 
inte varit långt borta; österut, mot Arstaängsviken 
har FFV Test Systems blå skylt lyst mot honom - 
och gett associationer till flyg. Bostadsbyggandet på ' 
Liljeholmsbergct skymmer nu den utsikten.

Möbleringen i det anspråkslösa kontorsrummet * 
ställer det utom allt tvivel; rumsinnehavarens hjärta 
klappar varmt för flyg. På ena långväggen sitter ett 
tiotal förstoringar av såväl äldre som modernare 
flygplan.

Anders inledande ord om att han alltid varit 
flygintresscrad är milt sagt ett understatement! 
Blicken ger klara besked, intresset för och kunska
pen om flyg finns där. Det är ingen novis på områ
det som blir ny informationschef.

Även fadern var intresserad av flyg, och så fanns 
farbrodern, han som var flygtekniker... Flyg har 
alltid varit lockande, säger Anders.

Det var självklart att söka till flygvapnet. 1979 
inställde sig Anders på Ljungbyhed för att påbörja 
sin flygutbildning, men intresse och fallenhet är in
te alltid samma sak. Det blev en kortare utbild- 
ningsperiod än vad han tänkt sig. När propellcrske- 
det var avslutat fick Anders rådet av lärarna att han : 
borde hålla sig till en mer jordnära karriär.

Han stannade kvar inom flygvapnet och valde 
att arbeta med luftbevakning och stridsledning.

Efter Ljungbyhed och officersutbildning vid F20 
i Uppsala har Anders tjänstgjort vid såväl F13 i 
Norrköping som F18 i Tullinge, söder om Stock
holm. Han har också arbetat många år som lärare 
inom luftbevakning och radartjänst.

Även den mest inbitne flygentusiast kan vilja gö
ra något annat än att arbeta i flygvapnet. Så även I

tion. Anders nappade på ett erbjudande om att bli 
pressekreterare på dåvarande Statens Industri
verk, SIND. Där hade han såväl externa som inter
na kontakter. Mycket av arbetet bestod i att internt 
förankra det vi externt informerade om, säger han.

När SIND och andra verk och myndigheter 
slogs ihop för att bli NUTEK fick Anders lite för
ändrade arbetsuppgifter. Nu har han varit mer in
riktad på externinformation och att ha kontakter 
med industrin och näringslivet. I arbetsuppgifterna 
har det bland annat ingått att göra en tidning som 
distribueras till företag.

Flygintresset har han aldrig kunnat skjuta helt i 
bakgrunden. Ett elevarbete på F20 om Saab 
Scandia blir till en bok på eget förlag. Efter några år 
följer ytterligare en bok, denna gång om Saab Safir.

Om Saab Scandia fanns inte mycket skrivet, be
rättar Anders. Det var mycket grundforskning som 
krävdes för att fa den boken klar. Saab Safir däre
mot finns det mer skrivet om. Lite nytt har jag dock 
hittat, berättar han, men det skall läsarna själva 0 
upptäcka, varför vi inte ordar mer om det här.

FFV Aerotech är inget okänt företag för en 
som är flygintresserad. På min fråga vad han kände 
till om FFV Aerotech tidigare far jag en lång ut
läggning om såväl dagens verksamhet som en histo
risk tillbakablick. Det han var okunning om tidiga
re var den stora bredd som i dag finns inom företa
get. Den förvånade mig, erkänner han.

Nu ser Anders fram mot att få ta ett helhets
grepp på informationsarbetet och arbeta med såväl 
övergripande informationsstrategier som dagliga 
rutiner. Särskilt spännande är det att fa arbeta inom 
FFV Aerotech. Det är ett företag med både tradi
tion och historia som ändå har en fäst förankring i 
dagens verklighet. En historia som går tillbaks till 
de första svenska flygningarna. Denna tradition och 
historia måste vi värna, för det är oerhört viktigt för 
ett företags själ att ha en förankring i historien, sä
ger Anders.

Just nu förbereder han och familjen sin flyttning 
från Huddinge till Arbogatrakten. Jag är en små- 
stadsmänniska, säger han, uppväxt på västgötaslän 

: ten som han är, även om vaggan stod i Örebro, 
i Linköping är inte heller någon främmande ort for 

honom. När han var stationerad på Fl3 bodde han
I i Linköping.

Anders. Under uppväxten hade han medverkat som 
skribent i hemortens lokaltidning. Skrivande kom
binerat med information är ingen dålig kombina-

Text och foto: 
Lennart Bladh


